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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Onderwijs, Vorming en Weten-
schapsbeleid organiseerde in het kader van de be-
handeling van het voorstel van decreet houdende
wijziging van het decreet van 31 juli 1990 be-
treffende het onderwijs-II, conform artikel 31, 2, b)
van het Reglement op 20 juni 2002 een hoorzitting
met deskundigen uit de sector.

De teksten van de sprekers die zij t.b.v. deze hoor-
zitting hadden voorbereid, worden als bijlage bij
dit verslag toegevoegd.

1. Uiteenzetting door de heer Chris Dockx, ad-
junct van de directeur, afdeling Secundair On-
derwijs, departement Onderwijs (zie bijlage 1)

De heer Chris Dockx : Ik zal eerst een kort histo-
risch overzicht geven van de studiebekrachtiging in
het beroepssecundair onderwijs (BSO). In de jaren
‘80 was er een eerste herwaardering van het BSO.
Daardoor werden vanaf het schooljaar ‘83-‘84 na
het vierde leerjaar BSO getuigschriften lager se-
cundair onderwijs uitgereikt. Vanaf ‘87-‘88 werden
na het zevende jaar BSO getuigschriften hoger se-
cundair onderwijs uitgereikt. Het zevende jaar was
naamloos – zoals nu nog steeds bestaat in een aan-
tal officiële scholen- of een specialisatiejaar. In de
andere onderwijsvormen werden de getuigschrif-
ten na het zesde jaar toegekend. Vanaf ‘88 konden
afgestudeerden van het BSO dus, hogere cyclus of
derde graad, gemakkelijker deelnemen aan verge-
lijkende examens in de openbare sector of aan het
hoger niet-academisch onderwijs.

Enkele jaren later, ongeveer in 1990, werd het be-
grip zevende leerjaar verruimd tot het eerste leer-
jaar van het aanvullend secundair beroepsonder-
wijs (ASBO). Dat waren destijds en nu nog steeds
de afdelingen kleding, plastische kunsten, psychia-
trische en ziekenhuisverpleegkunde. Na het eerste
jaar van die meerjarige opleidingen kon men dus
ook het getuigschrift van hoger secundair onder-
wijs behalen.

Een bijkomende voorwaarde was dat de leerlingen
het zesde jaar BSO gevolgd hadden : het LSO of de
tweede graad volstond niet, ook een deel van de
hogere cyclus of de derde graad was noodzakelijk.

In 1991 kwam er nog een wijziging naar aanleiding
van de invoering van de eenheidsstructuur. De ge-
tuigschriften van LSO en HSO werden omge-
vormd tot getuigschriften tweede en diploma’s

derde graad. De leerjaarniveaus waarop de getuig-
schriften of diploma’s behaald konden worden, ble-
ven dezelfde. Leerlingen uit het beroepsonderwijs
kregen in theorie de mogelijkheid om door te stro-
men naar het hoger academisch onderwijs, omdat
de bekwaamheidsdiploma's die toegang gaven tot
het hoger onderwijs, ook afgeschaft werden. Het
ASBO bestond toen nog, de andere leerjaren wer-
den progressief omgevormd tot de eenheidsstruc-
tuur.

In 1994 en 1995 werden respectievelijk het hoge-
scholendecreet en het reparatiedecreet daarop
goedgekeurd. Eén van de maatregelen was dat een
secundaire en een hogeschool niet in één instelling
konden ondergebracht worden. De secundaire af-
delingen moesten dus van de hogescholen afsplit-
sen en een autonome school worden of samengaan
met een bestaande secundaire school. Daarvan
heeft men gebruik gemaakt om het ASBO te mo-
derniseren en onder te brengen in de eenheids-
structuur als een zogenaamde vierde graad.

Het ging over tweejarige opleidingen plastische
kunsten en driejarige opleidingen verpleegkunde.
Tot dan was het mogelijk om na twee jaar af te stu-
deren als ziekenhuisassistent. Om te beantwoorden
aan de Europese richtlijn terzake werd die moge-
lijkheid afgeschaft en duurde de opleiding ver-
pleegkunde voor iedereen drie jaar.

De uitreiking van het diploma secundair onderwijs,
tot dan na één jaar ASBO, werd vanaf dan uitge-
steld tot het laatste jaar van de vierde graad. De
voorwaarde dat men het zesde jaar moest doorlo-
pen hebben, verviel. Leerlingen kunnen dus een di-
ploma secundair onderwijs behalen als ze de twee-
de en de derde graad gevolgd hebben, of als ze de
tweede en de vierde graad doorlopen hebben. De
studieduur van beide mogelijkheden verschilt niet
veel.

De redenen voor die wijziging was dat het niet lo-
gisch was om in het eerste jaar van een meerjarige
opleiding een einddiploma uit te reiken. De ver-
pleegsterscholen doen heel wat inspanningen voor
hun leerlingen, onder meer op het vlak van leerlin-
genstages. Het is niet juist dat die scholen een deel
van hun leerlingen verliezen hetzij omdat ze gaan
werken, hetzij omdat ze hogere opleidingen gaan
volgen.

In de vierde graad is er, in tegenstelling tot het ze-
vende jaar BSO, geen basisvorming en zijn dus ook
geen eindtermen daarvoor. Het recente decreet op
de eindtermen voorziet in eindtermen voor vakken
van de basisvorming voor het eerste en tweede
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leerjaar voor de derde graad BSO. De eindtermen
voor het derde leerjaar van de derde graad worden
opgesteld.

Voor de vierde graad is dat dus niet het geval. Ten-
slotte blijft er voor de leerlingen die het diploma
willen behalen en willen doorstromen naar het
hoger onderwijs, het alternatief van het zevende
jaar. Dit was de redenering die aan de grondslag
lag van de beslissing om het diploma pas na het
beëindigen van de vierde graad toe te kennen.

Intussen hebben we hier ook al wat meer cijferge-
gevens over verzameld. Globaal genomen zijn we
tot de conclusie gekomen dat er ongeveer tiendui-
zend leerlingen van het BSO in het zevende jaar
zitten. Van die tienduizend behaalt 95 procent ook
effectief een diploma. Dit is een vrij hoog aantal.
Van de leerlingen die dit diploma behalen, zijn er
maar 10 procent die effectief doorstromen naar het
hoger onderwijs.

Van die 10 procent slagen er maar 5 procent gedu-
rende hun eerste jaar. Bij de administratie doet dit
het vermoeden rijzen dat men op het vlak van alge-
mene vorming, van zelfredzaamheid en van sociale
en sleutelvaardigheden, binnen het beroepsonder-
wijs achterstaat ten opzichte van het ASO en het
TSO. Ten dele sterken deze gegevens ons in onze
overtuiging dat men het diploma niet te snel mag
toekennen in de vierde graad. Dit mag ook niet ge-
beuren binnen de verpleegkunde. Zelfs al is de
nood aan hoger-opgeleide verpleegkundigen ac-
cuut. Binnen de kwaliteitsstandaarden die gehan-
teerd worden voor verpleegkundigen, kan en mag
men zich immers geen vaak onherstelbare fouten
permitteren.

Er zijn nog een aantal andere tendensen waar we
rekening mee moeten houden. Vooreerst stellen we
in het voorstel van decreet vast dat het diploma
van secundair zou uitgereikt worden, na een eerste
leerjaar in de vierde graad, voor leerlingen die een
getuigschrift hebben van de tweede graad. Dit be-
tekent dat het voor een restgroep van leerlingen
niet nodig zal zijn om een vijfde, een zesde of een
zevende jaar van secundair onderwijs te volgen. In
studieduur uitgedrukt zou dit impliceren dat het
zou volstaan om de tweede graad en het eerste jaar
van de vierde graad te volgen.

Dit is minder dan voor leerlingen die een diploma
wensen te behalen in het ASO en het TSO. Het feit
dat men die derde graad kan overslaan, wordt nog
versterkt door het feit dat, vanaf 1 september 2002,
als bijkomende toelatingsvoorwaarde tot de vierde
graad verpleegkunde nu ook de mogelijkheid

wordt gecreëerd om de school zelf een toelatings-
examen te laten organiseren voor leerlingen die
ouder zijn dan 21 jaar. Vanwege de onderwijsover-
heid is dit een antwoord op de federale maatrege-
len om werkzoekenden en mensen die actief zijn in
de verzorgingssector, naar de verpleegkunde te
loodsen. Omdat de huidige toelatingsvoorwaarden
vaak remmend werken, is er nu deze nieuwe, soe-
pele toelatingsvoorwaarde bijgekomen.

Tenslotte zijn er ook een aantal zaken die het voor-
stel van decreet doorkruisen. Vooreerst is er bin-
nen het departement onderwijs gedurende de
voorbije maanden een werkgroep gevormd. Deze
werkgroep moet zich buigen over nieuwe wegen
die naar diplomering in het secundair onderwijs
kunnen leiden. Ik heb het dan niet enkel over het
BSO, maar ook over de andere onderwijsvormen.

Deze werkgroep heeft twee pistes uitgewerkt en
heeft die aan de minister voorgelegd. De minister
heeft echter, naar de administratie en naar de
werkgroep toe, nog niet gereageerd. De leiding van
die werkgroep was in handen van de Dienst Voor
Onderwijsontwikkeling, DVO.

Vooreerst zou men er op termijn kunnen toe
komen om aan alle leerlingen in het zesde jaar een
diploma van het secundair uit te reiken. Met deze
nuance dat de leerlingen van het ASO, TSO en
KSO automatisch ook een getuigschrift zouden
ontvangen dat toegang tot het hoger onderwijs ver-
leent. De leerlingen van het BSO zouden een spe-
cifiek zevende jaar moeten volgen dat hen voorbe-
reid op het hoger onderwijs. Dit zevende jaar zou
dan zeer algemeen vormend ingevuld worden. Dit
is een eerste mogelijkheid.

Een andere mogelijkheid bestaat er in dat alle leer-
lingen in het zesde jaar het diploma van het secun-
dair onderwijs zouden ontvangen dat automatisch
toegang verleent tot alle vormen van hoger onder-
wijs. De scholen zouden wel verbonden worden
door de adviesplicht om leerlingen aan te raden
om desgevallend een bijkomend jaar te volgen dat
hen meer slaagkansen zou bieden.

Indien er op het niveau van de derde graad iets zou
veranderen aan de diplomering, heeft dit automa-
tisch ook repercussies op de vierde graad.

Ook al gaat het maar om een voorontwerp van een
structuurdecreet van het hoger onderwijs, toch
moet men rekening houden met het feit dat de
hoge scholen en de universiteiten in de toekomst
zouden gemachtigd worden om kandidaat-studen-
ten die geen diploma van het secundair onderwijs
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hebben, toe te laten in het eerste jaar. Indien deze
studenten dus een dossier zouden kunnen voorleg-
gen dat voldoende is om toegang tot hoger onder-
wijs te verantwoorden, kunnen ze, zonder een di-
ploma van secundair onderwijs te bezitten, als stu-
dent aanvaard worden.

2. Toelichting door de heer Jacques Perquy, admi-
nistrateur-generaal Vlaamse Onderwijsraad
(VLOR) (zie bijlage 2)

De heer Jacques Perquy : Ik kan terugvallen op het
advies van 29 april dat gegeven werd naar aanlei-
ding van de resolutie betreffende het toekomstge-
richt beleid dat meer perspectieven moet bieden
aan verpleegkundigen (Parl. St., Vl. Parl., 2000-
2001, nr. 504/3). In punt 3.5 van dit advies schrijven
we, in verband met het uitreiken van het diploma
van het secundair onderwijs, dat wij van mening
zijn dat het eindgetuigschrift moet uitgereikt zijn
na het eerste jaar van de vierde graad.

De belangrijkste motivering om dit te doen is uit
rechtvaardigheidsoverwegingen. Al degenen die
zeven jaar gestudeerd hebben, hebben evenveel
recht op dit diploma als degenen die dit diploma
op een andere manier verworven hebben. In eerste
instantie zagen we dit dus niet als een middel om
de instroom tot de graduaatsopleidingen te verbe-
teren. Hierbij werd wel gesteld dat jongeren die
willen doorstromen naar het hoger onderwijs, bij-
komende vorming moeten aangeboden krijgen.

Er zijn geen eindtermen voor de basisvorming.
Maar ook in de beroepsgerichte opleidingen is er
nood aan algemene vorming en studievaardighe-
den.

We hebben het ook heel even gehad over de jonge-
ren die via de centrale examencommissie een attest
verwerven dat toelating verleent tot het eerste jaar
van de vierde graad van het secundair onderwijs.
Ook zij moeten, nadat ze een opleiding van zeven
jaar doorlopen hebben, het recht hebben om een
diploma te verwerven. Dit betekent dat dit in con-
creto pas na het tweede of het derde jaar is.

Een tweede advies houdt verband met de moge-
lijkheden tot experimenten inzake de erkenning
van elders verworven competenties (bijlage 2).
Hier bepleiten we uitdrukkelijk de mogelijkheden
om elders verworven kwalificaties, zoals diploma’s
die men in het buitenland verworven heeft, op een
veel makkelijkere manier te laten erkennen. Dit
zou het mogelijk moeten maken voor leerlingen
die willen toetreden tot de vierde graad om dit op

een soepelere manier te kunnen doen. Hierdoor
zou de verpleegkundige sector meer mogelijkhe-
den moeten krijgen om nieuwe doelgroepen aan te
spreken.

Met elders verworven competenties hebben we het
niet over formele kwalificaties. We hebben het over
het feit dat het mogelijk zou moeten zijn om, op
basis van de beoordeling van competenties, compe-
tenties te erkennen. Dit is een heel recent advies.
Het was een vraag van de minister van onderwijs
op verzoek van minister Landuyt. Deze laatste
wilde ook in dit domein nieuwe experimenten mo-
gelijk maken.

3. Vragen en opmerkingen van de leden

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen : Beide spre-
kers zoeken hoe het diploma secundair onderwijs
veralgemeend kan worden. Ook de werkgroep gaat
ervan uit dat secundair onderwijs geven makkelij-
ker moet worden. Secundair onderwijs dat geen
toegang verleent tot het hoger onderwijs volstaat
niet om onmiddellijk in te treden. Iedereen hoger
onderwijs geven na het zesde jaar opent de toe-
gang evenmin tot een graduaatopleiding Daartoe
zijn bijkomende bepalingen nodig. Het voorstel om
na het zesde jaar beroepssecundair onderwijs een
diploma secundair onderwijs toe te kennen, bete-
kent niet dat de leerlingen automatisch toegelaten
worden tot het hoger onderwijs 

De heer Chris Dockx : Men stelt twee scenario’s
voor. Enerzijds zouden de leerlingen na het zesde
jaar ASO, TSO, KSO of BSO een diploma secun-
dair onderwijs krijgen gericht op de arbeidsmarkt.
Om toegelaten te worden tot het hoger onderwijs,
beveelt men een aanvullend jaar aan. De scholen
adviseren of dit facultatieve jaar aangewezen is of
niet.

Een andere mogelijkheid is om na het zesde jaar
het diploma van secundair onderwijs uit te reiken.
De leerlingen uit het ASO, TSO en KSO krijgen
daarnaast automatisch een getuigschrift dat toe-
gang verleent tot het hoger onderwijs. De leerlin-
gen uit het BSO dienen in dat geval een zevende
jaar te volgen.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen : Maar het pro-
bleem wordt op die manier toch niet opgelost.

De heer Chris Dockx : Het eerste jaar van de vier-
de graad is in dit scenario wel geen optie meer.
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Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen : De slaagkan-
sen van de leerlingen uit het zesde en het zevende
jaar BSO in het hoger onderwijs blijven lager, ter-
wijl de leerlingen uit de vierde graad Verpleegkun-
de zichzelf beter kunnen inschatten waardoor hun
slaagkansen verhogen.

We moeten nog een oplossing zoeken voor het feit
dat de derde graad niet noodzakelijk gevolgd moet
worden.

De heer Chris Dockx : Oorspronkelijk kon men na
het zevende jaar maar een diploma hoger secun-
dair krijgen mits men ingestroomd was na het
zesde jaar. De leerling moest dus de tweede en de
derde graad gevolgd hebben. In het voorstel van
decreet is geen sprake meer van de derde graad.

Leerlingen die aan het eerste leerjaar van de twee-
de graad beginnen op basis van hun leeftijd, kon-
den tot voor enkele jaren het diploma secundair
onderwijs niet krijgen. Om dat diploma te krijgen
moest men immers het getuigschrift van de tweede
en de eerste graad gehaald hebben. Dat is twee
jaar geleden gewijzigd. Iedereen die in de tweede
graad begint, krijgt ook dat getuigschrift. De voor-
waarden om het diploma te behalen nemen dus af.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen : Er zijn nog
geen eindtermen voor het zevende jaar. Is het mo-
gelijk om de inhoud van dat zevende jaar te base-
ren op de eerste jaar van de vierde graad ? De
VLOR stelt terzake ook voor een bijkomende vor-
ming algemene studievaardigheden in te voeren. Is
de combinatie van de twee een oplossing ?

De heer Chris Dockx : Voor de vierde graad zijn er
geen basisvorming, geen vakgebonden eindtermen
en geen lessentabellen. Het enige inhoudelijke cri-
terium is de verplichting om goedgekeurde leer-
plannen te volgen. Maar een goedgekeurd leerplan
is geen argument om algemene vorming in te voe-
ren. In de vierde graad verpleegkunde meer alge-
mene vorming geven zoals bepaald in de eindter-
men voor het zevende jaar, zou de andere verplich-
te leerinhouden op de achtergrond kunnen duwen.
De Europese Richtijn legt immers een minimum
aantal uren en jaren, en de verhouding tussen theo-
retisch en klinisch onderwijs op. Het accent te veel
op algemene vorming leggen, kan ertoe leiden dat
de opleiding met een jaar moet uitgebreid worden.

We proberen al enkele jaren de vierde graad te be-
schermen tegen de federale plannen om het para-
medische onderwijs voor te behouden voor het
hoger onderwijs. De vierde graad met zijn specifiek

kader is immers op een specifieke doelgroep ge-
richt. We zullen die vierde graad niet ondermijnen.

4. Toelichting door de heer Geert Schelstraete, se-
cretaris-generaal Vlaams Verbond van het
Katholiek Secundair Onderwijs (VVKSO) (zie
bijlage 3)

De heer Geert Schelstraete : Wij zijn er voorstan-
der van om het diploma secundair onderwijs in de
vierde graad uit te reiken na het eerste leerjaar. Er
is immers een ongelijke behandeling vergeleken
met andere BSO-leerlingen, meer bepaald de leer-
lingen die een derde leerjaar van de derde graad
BSO volgen. Er gaan stemmen op om het diploma
in het BSO uit te reiken na het tweede jaar van de
derde graad. In de VLOR raakt men niet uit deze
discussie omdat een aantal andere zaken verande-
ren, zoals de Elders Verworven Competenties, ex-
periment modulair, het structuurdecreet hoger on-
derwijs enzovoort.

Nu beslissen zou in feite gokken zijn. Daarom
wordt dit in de raad Secundair Onderwijs van de
VLOR terecht uitgesteld. We hopen dat de over-
heid nog even de tijd neemt. Men mag er niet al-
leen maar op uit zijn om de overheidsstatistieken
over niet-gekwalificeerde uitstroom op te smuk-
ken. Men dient ook inhoudelijke en rechtvaardig-
heidsoverwegingen voor ogen te hebben.

Het diploma secundair onderwijs bewijst dat een
leerling het secundair onderwijs succesvol heeft af-
gerond. Omdat de doelstellingen gehaald zijn,
krijgt men een diploma. Het secundair onderwijs
heeft immers eigen doelstellingen, naast algemene,
sociale en persoonlijkheidsvormende waarden.
Daarom moeten specialisatiejaren voor een derde
uit algemeen vormende vakken bestaan. Precies
daarom koos men er in 1995 voor om het diploma
secundair onderwijs ook in de verpleegkundeoplei-
ding van de vierde graad BSO pas aan het einde
van de graad toe te kennen. Men ging ervan uit dat
die leerlingen voldoende maturiteit hadden om
aanspraak te maken op een diploma secundair on-
derwijs ook al hadden zij geen twaalf uur algemene
vorming gehad. In het eerste jaar van de vierde
graad zijn er dus geen twaalf lestijden algemene
vorming.

Maar het diploma secundair onderwijs in het BSO
mag daarom niet gereduceerd worden tot een be-
krachtiging van de algemene vorming. Het BSO
beoogt immers een algemene vorming en daarom
slaat het diploma zowel op de beroepsgerichte als
op de algemene vorming.
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Men kan ons dus op een lichte tegenspraak betrap-
pen. Enerzijds zien we iets in de uitreiking van het
diploma als afronding van het secundair onderwijs,
met daarin het noodzakelijke pakket algemene
vorming, anderzijds ook in de uitreiking ervan in
het eerste leerjaar van de vierde graad verpleeg-
kunde, waarin die algemene vorming niet ten volle
is opgenomen.

Gezien de tijdsgeest, gezien het recht op een gelij-
ke behandeling en gezien de evoluties rond het di-
ploma secundair onderwijs, menen we toch dat we
die stap kunnen zetten. We gaan niet akkoord met
het voorstel van Chris Dockx om het diploma uit te
reiken na het zesde jaar.

Dat betekent wel dat het diploma beroepssecun-
dair onderwijs volgens ons minder moet be-
schouwd worden als een toegangsticket naar het
hogeschoolonderwijs. De motivering van dit de-
creet delen we dus niet. Leerlingen in het zevende
jaar leren niet af, zoals in de begeleidende tekst
wordt gezegd, zeker niet als het leerplan goed is.
Wij zien het BSO niet als een container onderaan
de stortkoker van het secundair onderwijs. Het
BSO heeft waarde op zich en dat is geen naïeve,
behoudsgezinde of gratuite mening.

Dit decreet lijkt vooral als doel te hebben de leer-
lingen na het eerste leerjaar van de vierde graad
BSO de stap te doen zetten naar het eerste jaar
van het hogeschoolonderwijs. Zo geeft men de in-
druk dat de vierdegraadsopleiding binnen het BSO
geen intrinsieke waarde heeft. Daartegen wil ik
hevig protesteren.

Ik wil de leden van de commissie herinneren aan
het feit dat drie jaar geleden een tiental scholen
werd doorgelicht die een opleiding ziekenhuisver-
pleegkunde aanboden. Daaruit bleek dat deze op-
leidingen zeer goed waren. De vierdegraadsoplei-
ding is zeer praktisch. Bovendien is er een omkade-
ring van 3,8 voorzien, wat een zeer degelijke stage-
begeleiding mogelijk maakt.

Wij leiden dus echte verpleegkundigen op. Dat be-
weren we met steeds meer nadruk, ook nu nage-
noeg alle scholen in het experiment modulair on-
derwijs zitten. Deze verpleegkundigen zijn wel an-
ders opgeleid, ze zijn langs een andere weg naar
hetzelfde doel gegaan. De grondslag ligt onder
meer bij de Europese richtlijnen of bij de aanbeve-
lingen daartoe.

Tot slot wil ik nog twee bedenkingen maken. Door
een ingreep van de federale minister van Volksge-
zondheid is de stap van de vierdegraadsopleiding

naar de hogeschoolopleiding mogelijk geworden.
Wie tien jaar werkt als gediplomeerd of gebrevet-
teerd verpleegkundige, kan tot 120 studiepunten
reductie krijgen. Wie vijf jaar werkt als gediplo-
meerde verpleegkundige, kan tot 60 studiepunten
vrijstelling krijgen.

Ook dat lijkt me een vrij strenge regeling, waarbij
de waardering voor het beroepsonderwijs aan de
lage kant is. Een soepele overstap van de vierde-
graadsopleiding naar de hogeschool moet mogelijk
worden, onder meer op basis van elders verworven
competenties.

Ik wil ook iets zeggen over de zorgkundige. Deze
nieuwe beroepstitel wordt ingevoerd door KB 78
betreffende de beroepsuitoefening in de genees-
kundige sector. Artikel 43 van dat KB omschrijft
de zorgkundige als een gekwalificeerd personeels-
lid dat de verpleegkundige bijstaat.

Er moeten echter nog belangrijke uitvoeringsbe-
sluiten worden uitgewerkt, namelijk een besluit dat
bepaalt welke verpleegtechnische handelingen
kunnen worden toevertrouwd aan de zorgkundige
en een besluit dat bepaalt over welke diploma's de
zorgkundige moet beschikken.

Voor ons is het duidelijk dat verpleegkundigen en
zorgkundigen een sterk verschillend beroep uitoe-
fenen. Zorgkundigen plaatsen we op het niveau
van de afgestudeerden van een specialisatiejaar
thuis- en bejaardenzorg en van de daarmee gelijk
te stellen studierichtingen in lineair of modulair,
leerplicht- of volwassenenonderwijs. Dat komt dus
neer op het derde leerjaar van de derde graad
BSO.

5. Toelichting door de heer Guy Ghysels, directeur
KTA ‘Vesaliusinstituut’ Oostende (zie bijlage 4)

De heer Guy Ghysels : Ik kan de heer Schelstraete
grotendeels bijtreden. Dit voorstel wil iets doen
aan het tekort aan verpleegkundigen. De scholen
zijn niet verantwoordelijk voor de kwaliteit van de
leerlingen die aan de opleiding beginnen, maar wel
voor de kwaliteit van de afgestudeerden.

We staan achter het voorstel over de toekenning
van het diploma secundair onderwijs. In de tekst
tonen we duidelijk aan dat er in de opleiding een
ruime aandacht is voor algemene vorming. In de
scholen die een vierdegraadsopleiding organiseren
– en dat zijn alle scholen op één na – vervagen de
vakken. Van de twaalf uur algemene vorming blij-
ven alleen L.O. en de levensbeschouwelijke vakken
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over. Zelfs de levensbeschouwelijke vakken kun-
nen ingepast worden in het modulair systeem.

Men wil mensen aantrekken die er eerst aan dach-
ten kinderverzorging of thuis- en bejaardenzorg te
studeren, waarbij ze na één jaar een diploma se-
cundair onderwijs konden behalen. Als ze voor de
driejarige opleiding verpleegkunde kiezen en die
studies bevallen hen, dan gaan ze daarmee door en
dat kan leiden tot een grotere instroom.

Ik heb de indruk dat de heer Dockx een lage dunk
heeft van de vierdegraadsopleiding. De A2-ver-
pleegkundigen zijn competent. Binnen de zieken-
huizen doen ze hetzelfde werk als de A1-verpleeg-
kundigen. De enige plaats waar men ze niet terug-
vindt, is de intensive care afdeling. Deze mensen
kunnen ook niet doorstromen naar het middenka-
der of naar de administratie.

De overstap naar het hoger onderwijs ligt voor
deze studenten A2-verpleegkunde iets moeilijker.
Als men na het eerste jaar van de vierdegraadsop-
leiding overstapt naar het hoger onderwijs en men
slaagt niet, dan dreigt men volledig gedemotiveerd
te raken. Daarom is het belangrijk dat de leer-
krachten duidelijk aangeven of de studenten deze
overstap aankunnen of niet.

De toegeeflijkheid tegenover A2-verpleegkundi-
gen die overstappen naar de hogeschool is zeer
klein. Als ik me niet vergis, neemt iemand die na
vijf of tien jaar anciënniteit een diploma A1 ver-
pleegkunde behaalt, geen wedde-anciënniteit mee.

Er kan een clausule opgenomen worden die een
overstap van de tweede naar de vierde graad on-
mogelijk maakt. Anderzijds meen ik dat degene die
erin slaagt deze overstap te maken ook wel het di-
ploma hoger secundair onderwijs verdient.

6. Toelichting door mevrouw Agnes Eerde-
kens, adjunct-directeur Provinciale Secundaire
School Hasselt (zie bijlage 5)

Mevrouw Agnes Eerdekens : Voor de laatste spre-
ker is het moeilijk nog iets toe te voegen aan wat al
gezegd is. Anderzijds kan mijn ervaring met het
modulair systeem misschien wel een nieuwe invals-
hoek zijn.

Men wijst op het ontbreken van voldoende alge-
mene vorming in de vierdegraadsopleiding. Miste
men dat vroeger dan niet in het ASBO ? Nochtans
kregen de leerlingen toen wel een diploma na het
eerste jaar ASBO.

Sinds de verandering van de vierde graad in 1995
heeft men de algemene vorming opgenomen in de
leerplannen. Er werd bijvoorbeeld een vak project
algemene vorming (PAV) gecreëerd, waarin sterk
algemeen vormend wordt gewerkt. Daarin wordt
gewerkt aan maatschappelijke vorming, rekenen,
taal, het maken van samenvattingen, ICT-toepass-
ingen en het uitwerken van projecten. Dat heeft
men mee opgenomen in het modulair onderwijs. Er
zijn dus wel degelijk algemeen vormende aspecten
aanwezig.

Of bedoelt men met de term algemene vorming
dat alleen bepaalde vakken toegang mogen geven
tot het diploma secundair onderwijs en tot het
hoger onderwijs ? Ik denk dat men meer moet kij-
ken naar het behalen van de noodzakelijke basis-
competenties om verder te studeren. In thema's als
deskundigheidsbevordering en kwaliteitszorg, die
aan bod komen in het modulair onderwijs, worden
deze basiscompetenties aangeboden.

Ik zeg niet dat alle studenten klaar zijn om het
hoger onderwijs aan te vatten maar de elementen
worden hen alleszins aangereikt.

De helft van de instromers in de vierde graad zijn
ouder dan vijfentwintig. Ze hebben werkervaring
of hebben andere studies achter de rug. Zij mogen
zeker het diploma secundair onderwijs krijgen na
het eerste jaar. Een diploma werkt immers altijd
stimulerend. Wij hebben studenten gehad die in het
tweede jaar ervaren dat ze niet geschikt zijn voor
het beroep en dan terug moeten naar het zevende
jaar om het diploma secundair onderwijs te beha-
len omdat ze niet rechtstreeks naar een ander stro-
ming kunnen. Daar vervelen ze zich te pletter : ze
bezitten immers al veel meer vaardigheden dan
hen daar worden aangereikt.

Men heeft ook geen vijf jaar ervaring nodig om een
brugopleiding te kunnen volgen.

7. Vragen en opmerkingen van de leden

De voorzitter : Ik stel vast dat de sprekers zich niet
tegen het voorstel van decreet kanten maar er ver-
schillende nuances bij aanbrengen.

De heer Frans Ramon : Ik begrijp niet goed waar-
om de heer Ghysels zich wat defensief opstelt te-
genover wie na de tweede graad zou kunnen door-
stromen.
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Als mensen na het eerste jaar afhaken en kiezen
voor een andere hogeschoolopleiding, wat is daar
verkeerd aan ? Dat zal trouwens niet zo vaak voor-
komen.

U zegt dat u weinig zicht hebt op de instroom.
Maar als dertig percent van de studenten na het
eerste jaar afhaakt, dan speelt toch enige verant-
woordelijkheid terzake.

De heer Guy Ghysels : Ik stel me niet defensief op,
ik denk alleen dat een groot aantal mensen de
doorstroom na de tweede graad praktisch niet gaan
aankunnen. Ik verwijs naar de uitspraak van de
heer Dockx dat men het diploma secundair onder-
wijs normaal behaalt na het doorlopen van de
tweede en de derde graad.

Als men dat diploma uitreikt na het doorlopen van
de tweede graad en het eerste jaar van de vierde
graad, begrijp ik dat dat problemen creëert bij het
departement Onderwijs. Ik heb er echter op zich
geen bezwaar tegen dat die mensen het diploma
krijgen als ze bewijzen dat ze het eerste jaar van de
vierde graad aankunnen.

De heer Chris Dockx : De administratie kijkt niet
laatdunkend neer op de vierde graad. Als men bin-
nen de B-stroom op verschillende niveaus een in-
stapmogelijkheid creëert op basis van leeftijd en
zodoende zelfs na drie studiejaren aan leerlingen
een diploma uitreikt, bestaat er een ongelijkheid
voor de ASO-, KSO- en TSO-leerlingen : zij heb-
ben immers geen instapmogelijkheid op basis van
leeftijd, terwijl hun profiel zeker niet slechter is,
maar moeten er in beginsel zes jaar over doen om
hetzelfde diploma te behalen. Ook voor hen zou er
dan in toelatingsvoorwaarden op basis van leeftijd
moeten worden voorzien.

De heer Jacques Perquy : Precies omwille van de
gelijkheid is er in ons advies sprake van een totale
studieduur van 7 jaar.

Mevrouw Agnes Eerdekens : Als men naar een op-
leiding van 7 jaar wil gaan, is de aanpassing van het
voorstel van decreet, drie jaar na de tweede graad,
een rechtvaardig alternatief. Wie de tweede graad
gevolgd heeft, krijgt het diploma secundair onder-
wijs na de twee eerste modules van de vierde
graad. De anderen, die geen drie jaar na de tweede
graad gedaan hebben of later of vroeger instappen,
krijgen het diploma nadat ze de vierde graad volle-
dig doorlopen hebben.

De heer Geert Schelstraete : Dertien van de zes-
tien scholen zijn in het experiment modulair ge-

stapt omdat we op een andere manier wilden laten
leren en het diploma laten bereiken. We worstelen
immers nog altijd met een te cognitieve manier om
de leerstof en zelfs de vaardigheden aan te bieden.
Dat experiment had precies de bedoeling het aan-
tal vroege afhakers te verminderen. In die zin zit ik
met de dertig percent afhakers in mijn maag.

Meverouw Agnes Eerdekens : We moeten ons af-
vragen waarom die studenten afhaken. Gaat het
hier niet om een andere instroom dan die van de
vroegere vierde graad ? Door het evalueren van de
basiscompetenties kunnen we de tekorten van de
studenten zeer vroeg onderscheppen. De combina-
tie van werk en studeren blijkt alsmaar moeilijker.

De heer Dirk De Cock : Kan u zeggen of de uit-
stroom veeleer te maken heeft met omgevingsfac-
toren dan wel met de opleiding zelf ?

Mevrouw Agnes Eerdekens : Niet alleen de oplei-
ding speelt een rol, er spelen ook heel veel externe
factoren mee : studenten weten wat ze kunnen ver-
dienen buiten de verpleegkunde en dat geld trekt
hen aan.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen : Kunt u toch
geen percentage geven, wat voorbeelden ? 

Mevrouw Agnes Eerdekens : Die derdejaars gaan
halftijds werken en volgen dan de avondcyclus. Een
karwei, maar ze houden vol, al is het hoog tijd dat
ze dan gedaan hebben.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen : Alles is nu
modulair. De eerste twee modules zijn conform het
decreet. Maar is de formulering van het decreet op
het hele modulair systeem van toepassing of moet
het decreet worden aangepast ? 

De heer Dirk De Cock : Modulair is alles geregeld.
Tegen onderwijsdecreet-II kan niet worden inge-
gaan.

De heer Geert Schelstraete : Wanneer een student
vrijstelling krijgt voor module één, kan hij dan zijn
diploma al na zes maand krijgen ? Ik vind van niet.
Wel na een getuigschrift tweede graad. Vrijstellin-
gen zijn gevaarlijk.

De heer Guy Ghysels : Een vrijstelling van de eer-
ste module kan wel gaan naar mensen die in het
hoger onderwijs hebben afgehaakt.

De heer Geert Schelstraete : Maar stel dat een
leerling ‘zorgkundige’ – de terminologie ligt nog
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niet vast – de competenties heeft conform de eer-
ste module, maar zonder hoger onderwijs ? 

De heer André Moreau : Mensen die werken, ver-
pleegkundigen, die dat diploma willen behalen, en
van wie de werkgever hen laat studeren, dat dwingt
toch bewondering af. Maar hoeveel procent slaagt
in die inspanning ? 

Mevrouw Agnes Eerdekens : Bijna allemaal. Bij
enkelen reclameert de echtgenoot. In het huidig
derdejaar studeren er 16 af, vorig jaar 10 en het
jaar daarvoor 8. In elke module zaten 12 studenten.

8. Toelichting door de heer Jan Hertogen, consu-
lent studie-eenheid LBC-NVK in VESOFO
(zie bijlage 6)

De heer Jan Hertogen : Ik wil u een aantal grafie-
ken tonen, cijfers die voor zich spreken (bijlagen).

Ter overweging het volgende. De afschaffing van
de secundaire equivalentie van het eerste jaar gedi-
plomeerd verpleegkundige is onderdeel van de de-
stabilisering en een poging om de vierde graad te
liquideren, als toegang tot het verpleegkundig be-
roep.

Bovendien heeft het akkoord van 1 maart 2000 tus-
sen de sociale partners en de overheid om de twee
toegangen tot dit beroep te behouden geen einde
gemaakt aan de nefaste invloed van de feitelijke
degradatie van deze studies, dit door de toekenning
van het secundaire diploma na het eerste jaar te
annuleren.

Ik wil een en ander even illustreren. Hier ziet u een
grafiek van het eerste jaar, van 1984 tot nu. Na
deze boom kwam er een daling, niet enkel een ge-
volg van demografische elementen. In 1990 volgde
dan een heropbouw. Vanaf 1991 komen ook de
werkzoekenden in het dagonderwijs. Dat vijf scho-
len vanaf 1996 avondonderwijs hebben georgani-
seerd, noem ik dan weer historisch.

Dit zijn dan de jaren '97 en '98 : met een top aan
volwassenen in het voortgezet onderwijs, meer be-
paald zeven procent. Twee schooljaren met een
boom in de vierde graad. Tegelijk was er dan de be-
slissing om niet meer te financieren. Ik vind dit
dramatisch. Het Vlaams Parlement kan hier dan
ook voor een keerpunt zorgen.

Het behoud van de vierde graad moet dus automa-
tisch leiden tot het opnieuw instellen van de secun-

daire equivalentie, na te zijn geslaagd in het eerste
jaar van de vierde graad.

Men heeft prachtige formules om een kwalificeren-
de opleiding te kunnen beëindigen in de verpleeg-
kunde. Men moet ervoor opletten om datgene wat
waardevol is, niet te bestrijden door de interne con-
currentie. Wie het belang van de verpleegkundige
instituten wil verdedigen, speelt met vuur en bena-
deelt zichzelf.

Voorts geef ik een beeld van percentages van acht-
tienjarigen zodat het demografische element van
daling van leeftijden geneutraliseerd wordt. Om de
aantrekkelijkheid van het beroep te beoordelen
moet men de demografie neutraliseren. Als ver-
pleegkunde nu op dit niveau staat, is dat niet
slecht. Verpleegkunde ligt goed in de markt. Er is
een positieve ombuiging die zich allicht zal voort-
zetten.

Wat is de leeftijd van de mensen die momenteel
een A2-opleiding volgen ? Ik heb begin 2000 de ge-
gevens opgevraagd bij het ministerie van Onder-
wijs. De leeftijdsveroudering van vorig jaar heeft
zich doorgezet. Anderhalf jaar geleden was 60 pro-
cent achttien tot negentien jaar. Er is een leeftijds-
verschuiving maar men moet dat goed inschatten.
Er zijn veel twintig- tot eenentwintigjarigen bij die
ik ook nog generatiestudenten noem.

Het toegangsexamen, het vroegere voorexamen
dat toegang gaf tot verpleegkundige studies, heeft
een aantal pieken gekend met het nationale project
Verpleegkunde Ziekenhuizen bij ontstentenis so-
ciale promotie. Bij het dagonderwijs zijn er impul-
sen geweest die ertoe geleid hebben de geslaagden
voor de examencommissie uit te sluiten van het
dagonderwijs.

Vroeger waren de gebrevetteerde verpleegkundi-
gen gedurende drie jaar in de gelegenheid om ge-
gradueerd te worden langs de examencommissie.
Op 1 maart 2000 konden mensen met tien jaar an-
ciënniteit langs de brugcycli op 1 jaar gradueren en
mensen met vijf jaar anciënniteit op 2 jaar.

Vorig jaar hebben zich 1000 mensen ingeschreven.
Dit jaar zijn nog altijd 800 mensen bezig van wie
ongeveer 70 mensen de opleiding over twee jaar
spreiden. Het zijn vooral mensen met meer dan
tien jaar anciënniteit die dus de stap zetten.

Zeventig procent en meer slagen in het eerste jaar
A2. Het slaagpercentage ligt tot tien tot vijftien
procent hoger dan in de A1-opleiding en 30 pro-
cent hoger dan aan de universiteit. Dat is absolute
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top. Dat betekent niet dat men niet moet bekom-
merd moet zijn om de redenen van de uitval in het
eerste jaar A2.

Er bestaat een risico dat de A1- en A2- opleidingen
met elkaar gaan concurreren. Dat is voor niemand
goed. Elke concurrentie is uit den boze. Uit statis-
tieken blijkt dat vanaf 1994-1995 een kritieke toe-
stand ontstaat bij generatiestudenten A2 die mede
te wijten is aan het afschaffen van de secundaire
equivalentie van het eerste jaar. Met de inspannin-
gen van de sociale partners is de situatie voor een
deel kunnen gered worden door de verhoogde in-
schrijving van werkzoekenden en werkenden.

Wie ondervindt momenteel nadeel van het niet
toekennen van het secundaire diploma ? In 1995-
1996 zijn er 1185 die na het eerste jaar hun secun-
dair diploma behaald hebben. In 1998-1999 zijn er
309 mensen die door andere formules het secun-
daire diploma behaald hebben en 863 mensen heb-
ben tot hun derde jaar moeten wachten. Die laatste
zijn niet rechtvaardig behandeld. Ik hoop dat die
situatie vanaf volgend schooljaar rechtgetrokken
wordt.

De heer Gilbert Van Baelen : Hoe kijkt de heer
Hertogen aan tegen de toekenning van het diplo-
ma secundair onderwijs na het eerste jaar van de
vierde graad ?

De heer Jan Hertogen : Ik steun het voorstel, dat in
wezen pleit voor het herstel van de vroegere rege-
ling, voor honderd procent. Ik spreek mij evenwel
niet uit over de technische voorwaarden, want het
is duidelijk dat wij geen ongelijkheden mogen in-
voeren door bijvoorbeeld toe te staan dat men iets
op vijf jaar bereikt, waar anderen zes jaar voor
moeten doen. Een aantal beperkende bepalingen
zullen dus nodig zijn. Ik pleit ervoor dat men vanaf
het volgende schooljaar kan kiezen voor de vierde
graad, wel wetende dat men na één jaar de secun-
daire equivalentie behaalt. Ik ben ervan overtuigd
dat iedereen vanuit zijn invalshoek wel redenen
kan vinden om dat te steunen.

De heer Chris Dockx : De heer Hertogen ver-
spreidde een document waarin hij – in overweging
1 – suggereert dat de afschaffing van de secundaire
equivalentie na het eerste jaar van de vierde graad
een onderdeel zou vormen van de zoveelste poging
om die vierde graad zelf te liquideren. Ik spreek
dat formeel tegen. In 1995 hebben wij, bij de om-
vorming van het ASBO naar de vierde graad, alle
moeite gedaan om de nieuwe regeling door de Eu-
ropese instanties te laten aanvaarden. Die moeite
hadden wij ons kunnen besparen, hadden wij de af-

schaffing van de vierde graad gewenst. Misschien
hebben anderen pogingen in die richting onderno-
men, maar zeker het departement Onderwijs niet.

De heer Jan Hertogen : Wellicht komt mijn tekst
ongenuanceerd over. Ik doel niet op administratie-
ve of politieke beslissingen. Maar het is wel zo dat
er iets als een verpleegkundige connectie bestaat
die de vierde graad weg wil. De Nationale Raad
voor de Verpleegkunde bijvoorbeeld eist nog
steeds nadrukkelijk de afschaffing. Dezelfde eis
dook op in twee betogingen in de Franse Gemeen-
schap.

De verslaggever, De voorzitter,

Lucien SUYKENS Gilbert VANLEENHOVE
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BIJLAGE 1 

Voorstel van decreet betreffende de diplomering in het BSO.
Bemerkingen van de administratie secundair onderwijs
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VOORSTEL VAN DECREET BETREFFENDE DE DIPLOMERING IN HET BSO

Bemerkingen van de administratie secundair onderwijs (departement onderwijs)

1. Historiek.

Decennia na de invoering van de getuigschriften van lager en hoger secundair onderwijs in 

het ASO, TSO en KSO, werd in het BSO het getuigschrift van lager secundair onderwijs voor 

het eerst in het schooljaar 1983-1984 en het getuigschrift van hoger secundair onderwijs voor 

het eerst in het schooljaar 1987-1988 uitgereikt. Deze maatregel kaderde in de toenmalige 

herwaardering van het BSO ; opdat de leerlingen hetzelfde peil van algemene vorming zouden 

bereiken als de niet-BSO leerlingen, konden ze deze getuigschriften wel pas behalen in het 

vierde respectievelijk het zevende leerjaar. Kort daarop werd beslist om onder het zevende 

leerjaar niet uitsluitend het zevende specialisatiejaar en het zevende naamloos leerjaar te 

verstaan maar ook het eerste leerjaar van het aanvullend secundair beroepsonderwijs(ASBO).

Het ASBO omvat de tweejarige opleidingen kleding en plastische kunsten en de driejarige 

opleiding in de verpleegkunde (in de omgangstaal nog vaak met het symbool A2 aangeduid, 

als tegenhanger van het A1 graduaat verpleegkunde). 

Naar aanleiding van de omschakeling naar de eenheidsstructuur werden in 1991 de getuig-

schriften van lager en hoger secundair onderwijs vervangen door het getuigschrift van de 

tweede graad van het secundair onderwijs en het diploma van secundair onderwijs en dat voor 

alle onderwijsvormen. Ook werd het bekwaamheidsdiploma dat toegang verleent tot het hoger 

onderwijs, toegekend bovenop het getuigschrift van hoger secundair onderwijs in het zesde 

leerjaar ASO, TSO en KSO, afgeschaft. Het diploma van secundair onderwijs geeft vanaf dan 

automatisch toegang tot elke vorm van hoger onderwijs. Dus ook de leerlingen BSO hebben 

vanaf dat ogenblik, naast toegang tot het HOKT, toegang tot het hoger academisch onderwijs, 

op voorwaarde dat ze nog steeds één leerjaar extra volgen. 

De secundaire en hogere opleidingen verpleegkunde waren destijds vaak in eenzelfde 

instelling ondergebracht. In 1995 werd, in het kader van een wijziging van het hoge-

scholendecreet, beslist om secundair en hoger onderwijs volledig van elkaar te scheiden. De 

secundaire afdeling werd ofwel een autonome instelling ofwel opgeslorpt in een bestaande 

voltijds secundaire school. Dit zogenaamd "reparatiedecreet" voorzag tevens in de integratie 

van het ASBO in de eenheidsstructuur onder vorm van een vierde graad. Het studieaanbod 

werd behouden doch de studieduur van de verpleegopleiding werd verplicht op drie jaar 

gebracht ; aan het toekennen van een brevet van ziekenhuisassistent(e) na twee jaar werd een 

einde gesteld. De vaststelling van de studieduur, het lesvolume, de verhouding tussen 

theoretisch en klinisch onderwijs en de inhoudelijke invulling met de diverse verpleegkundige 

disciplines, werd volledig in overeenstemming gebracht met de Europese richtlijn van 1977 

betreffende de werkzaamheden van verantwoordelijk algemeen ziekenverpleger. 

Het diploma van secundair onderwijs tenslotte werd niet langer uitgereikt in het eerste leerjaar 

ASBO  maar wel in het laatste leerjaar van de vierde graad. 
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2. De vierde graad BSO.

Bij de invoering van de eenheidsstructuur werden de ASBO-afdelingen kleding en plastische 

kunsten verder ingericht omdat ze zeer specifiek zijn en slechts in enkele scholen voorkomen. 

Voor wat de verpleging betreft werd en wordt nog steeds de nadruk gelegd op het 

uitzonderlijk leerlingenprofiel : de vooropleiding van de leerling situeert zich meestal binnen 

het BSO zonder per definitie het secundair onderwijs tot en met het zesde leerjaar te hebben 

doorlopen. Instap in de vierde graad is ook mogelijk op basis van een ingangsexamen.  

Het volgen van een secundaire opleiding in de verpleegkunde is niet altijd het gevolg van een 

foutieve studiekeuze in de onderliggende leerjaren of van het watervalsysteem, maar gebeurt 

vaak doelbewust. De methodiek, de begeleiding, de omkadering … zijn en blijven voor een 

stuk inherent aan het leerplichtonderwijs en maken de opleiding voor veel leerlingen attractief 

en vooral "haalbaar", in tegenstelling tot hoger onderwijs. Men spreekt daarom van verschil-

lende leerwegen die tot dezelfde verpleegkundige kwalificatie leiden. Op de werkvloer kan 

het onderscheid secundair/hoger onderwijs wel een rol spelen. 

Indien de vierde graad zou wegvallen, blijft er voor een aanzienlijke leerlingengroep geen 

alternatief over. Bijgevolg heeft het departement onderwijs zich steeds verzet tegen (federale) 

plannen om de verpleegkunde nog uitsluitend in het hoger onderwijs aan te bieden. Op 

aandringen van de federale minister van volksgezondheid en in antwoord op Europese 

ontwikkelingen, is intussen wel decretaal geregeld dat de huidige studierichtingen ziekenhuis-

verpleegkunde en psychiatrische verpleegkunde vanaf 1 september 2002 geleidelijk omgezet 

worden naar verpleegkunde. 

De zinvolheid van de vierde graad verpleegkunde neemt verder toe omwille van de  diverse 

overheidsinitiatieven om het structureel tekort van gekwalificeerde verpleegkundigen op de 

arbeidsmarkt (knelpuntberoep !) op te vangen ; demografische tendensen zullen de behoefte 

aan verpleegkundigen trouwens de volgende jaren nog doen toenemen. Tal van werkenden in 

de zorgsector en werkzoekenden volgen, met financiële voordelen, een (her)scholing tot 

verpleegkundige, waarvan een substantieel deel in het secundair onderwijs. 

Opdat een aantal van deze kandidaten niet aan de toelatingsvoorwaarden tot de vierde graad 

beantwoorden, wordt vanaf het schooljaar 2002-2003 een bijkomende instapmogelijkheid 

gecreëerd. Voor + 21-jarigen kunnen de scholen zelf een toegangsproef organiseren (men 

hoeft dan niet meer via de centrale examencommissie te gaan) ; de toelatingsklassenraad zal 

via deze proef oordelen of de deelnemer voldoende theoretische en praktische maturiteit bezit 

om met reële kansen op succes de secundaire opleiding verpleegkunde te volgen. 
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3. Diploma van secundair onderwijs.

De filosofie rond de diplomering in het secundair onderwijs is in beginsel niet veranderd. Het 

diploma bekrachtigt de volledig en met vrucht doorlopen secundaire studies.

Deze studies hadden destijds betrekking op de lagere en de hogere cyclus en hebben thans 

betrekking op de diverse graden. In de praktijk is dit beginsel wat afgezwakt. Het volstaat de 

tweede en de derde graad of de tweede en de vierde graad met vrucht te hebben doorlopen.

Het gevolgd hebben van de eerste graad en het behalen van een getuigschrift van die graad is 

immers geen absolute voorwaarde meer om met de tweede graad aan te vangen : tot het eerste 

leerjaar van de tweede graad BSO kan men namelijk op basis van 16-jarige leeftijd worden 

toegelaten en vanuit het BSO zijn horizontale overgangen naar de andere onderwijsvormen 

mogelijk.

Vermits in het curriculum van de leerling, vanuit het oogpunt van de diplomering, de vierde 

graad in de plaats komt van de derde graad, werd uitgegaan van de logica dat alle leerjaren 

van deze graad moeten zijn gevolgd vooraleer het diploma van secundair onderwijs kan 

worden behaald. Het afleveren van een einddiploma na een eerste leerjaar van een meerjarige 

graad zou ook, inzonderheid naar de buitenwereld toe, onbegrijpelijk overkomen. 

De diplomering na het eerste leerjaar zou leerlingen daarenboven reglementair in staat stellen 

om hun secundaire opleiding na één jaar af te breken en over te stappen naar het hoger 

onderwijs. De inspanningen die de secundaire scholen in de verpleegkunde gedurende dat ene 

jaar hebben geleverd, onder meer op het vlak van leerlingenstages, zouden weinig of niet 

gehonoreerd worden indien na één jaar een aantal leerlingen doorstromen naar het hoger en 

niet noodzakelijk paramedisch onderwijs. Daarenboven zijn er de zevende jaren voor die BSO

leerlingen die op zo kort mogelijke tijd het diploma willen verwerven. 

4. De eindtermen.

De toekenning van een diploma van secundair onderwijs kan niet los worden gezien van de 

eindtermen. Voor de eerste, tweede en derde graad en, voor wat betreft de derde graad BSO, 

afzonderlijk voor de eerste twee leerjaren en voor het derde leerjaar, worden eindtermen 

bepaald voor de vakken van de basisvorming ; vermits er voor de vierde graad geen basis-

vorming geldt, bestaan hiervoor geen eindtermen. Specifieke (= studierichtingsgebonden)

eindtermen daarentegen zullen op termijn worden vastgelegd voor het tweede leerjaar van de 

derde graad ASO, TSO, KSO en BSO, voor het derde leerjaar van de derde graad BSO en 

voor het laatste leerjaar van de vierde graad BSO. 



19 Stuk 1056 (2001-2002) – Nr. 3

Dit betekent dat de decreetgever geen eindtermen, toegespitst op het eerste leerjaar van de 

vierde graad, heeft voorzien. Als enig inhoudelijk toetsingsinstrument blijft het goedgekeurd 

leerplan over (in het experimenteel modulair secundair onderwijs : de door de overheid 

uitgewerkte basiscompetenties), wetende dat een leerplan meestal een graadleerplan is. 

5. Het studiecurriculum.

Mede rekening houdend met de toelatingsproeven, kunnen tot het eerste leerjaar van de vierde 

graad leerlingen met een uiteenlopende achtergrond worden ingeschreven : sommige leer-

lingen hebben een getuigschrift van de tweede graad (of van lager secundair onderwijs), 

andere (oude systeem) niet ; sommige leerlingen bezitten reeds een diploma van secundair 

onderwijs, de meeste echter niet.  

Indien het diploma van secundair onderwijs zou worden uitgereikt na een eerste leerjaar van 

de vierde graad én de vooropleiding slechts de tweede graad vereist, dan houdt dit in dat drie 

leerjaren volstaan om het diploma te behalen, in tegenstelling tot het ASO, TSO en KSO waar 

na de tweede graad de volledige derde graad dient doorlopen. Essentiële sleutelvaardigheden 

(persoonlijkheidsontwikkeling, zelfredzaamheid, kritische ingesteldheid, sociale integratie 

…), die ook gericht zijn op het levenslang leren, kunnen in een dergelijk kort tijdsbestek 

onmogelijk worden bijgebracht. Dit roept ontegensprekelijk de vraag op naar maatschappe-

lijke en onderwijskundige aanvaarding. In de actuele stand van zaken vergt het diploma, 

toegekend in de derde of vierde graad van het BSO, steeds een minimale studieduur van vijf 

leerjaren.

6. Alternatieve pistes.

Het leerjaarniveau waarop het diploma secundair onderwijs in de vierde graad wordt verleend, 

kan niet los worden gezien van de voorstellen inzake de derde graad die een departementale 

werkgroep via de dienst voor onderwijsontwikkeling enkele maanden geleden aan de minister 

van onderwijs heeft overgemaakt en waarop nog geen officiële reactie werd ontvangen.

In een eerste piste wordt in het tweede leerjaar van de derde graad ASO, TSO en KSO 

gezamenlijk een diploma van secundair onderwijs én een getuigschrift dat toegang geeft tot 

het hoger onderwijs toegekend ; in het BSO zou het diploma ook na het tweede leerjaar van 

de derde graad worden gegeven, maar voor het getuigschrift zou een specifiek op het hoger 

onderwijs georiënteerd derde leerjaar van de derde graad moeten worden gevolgd. In het 

tweede scenario is aan het diploma van secundair onderwijs dat alle leerlingen in het tweede 

leerjaar van de derde graad behalen, automatisch het recht op hoger onderwijs verbonden ; 

scholen hebben wel een adviesplicht om leerlingen eventueel naar een aanvullend jaar te 

verwijzen om hun slaagkansen in het hoger onderwijs te verhogen. 
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Beide voorstellen doorkruisen onderhavig voorstel van decreet. De invulling van een 

specifiek jaar waarin BSO leerlingen het getuigschrift dat toegang geeft tot het hoger 

onderwijs kunnen behalen, zal ongetwijfeld verschillend zijn van de inhouden van een eerste 

leerjaar verpleegkunde, kleding of plastische kunsten. Een dergelijk en goed onderbouwd jaar 

moet er voor zorgen dat aan het huidig groot aantal mislukkingen van het overigens beperkt 

aantal BSO leerlingen die hoger onderwijs (in hoofdzakelijk de zachte sectoren) volgt, een 

einde komt.  

Het anderzijds afleveren van een diploma na een tweede leerjaar van de derde graad met recht 

op hogere studies doch inclusief de mogelijkheid om vrijblijvend een voorbereidend jaar te 

volgen, impliceert dat leerlingen, die persé naar het hoger onderwijs willen, voor dit traject 

zouden kiezen zonder via de vierde graad hoeven te gaan. 

Samengevat moet de problematiek van het diploma secundair onderwijs in een bredere 

graadoverschrijdende context worden geplaatst.

Daarnaast en onder voorbehoud kan worden verwezen naar een voorontwerp van structuur-

decreet voor het hoger onderwijs waarin enerzijds het diploma van secundair onderwijs 

onbeperkt toegang geeft tot het hoger onderwijs (behoudens toelatingsexamen voor enkele 

opleidingen) doch anderzijds de hogescholen en universiteiten gemachtigd worden om ook 

kandidaten zonder diploma toe te laten als hun dossier voldoende elementen bevat om deze 

toegang te verantwoorden. 
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Vlaamse Onderwijsraad 

Leuvenseplein 4 

1000 Brussel 

Algemene Raad 

21 mei 2002 

ARIRHEIADVIOI 5 

Advies over proiecten op het vlak van EVC in het onderwiis 

1 Situering 

De Vlaamse regering stemde op 22 maart 2002 in met het advies opgesteld in het 
kader van het VIONA-onderzoeksprogramma over de “modellen en praktijken van 
(h)erkenning van verworven competenties” in Vlaanderen. De werkgroep die dit ad- 
vies voorbereidde, pleitte ervoor om EVC stapsgewijs gestalte te geven door het op- 
starten van concrete projecten. De voorkeur gaat uit naar projecten die hetzij leertra- 
jecten,; bemiddelingstrajecten, werktrajecten of combinaties van de drie elementen 
bevatten. De trajecten kunnen zowel elementen van loopbaanbegeleiding als aspec- 
ten van de erkenning en transfer van competenties bevatten. Het is belangrijk dat 
bepaalde kansengroepen die ondersteuning nodig hebben, voldoende aan bod ko- 
men in de projecten. 

Op basis van het advies vroeg mevr. M. Vanderpootten op 19 april 2002 de Vlaamse 
Onderwijsraad om advies over het opstarten van concrete projecten op het vlak van 
EVC. De Onderwijsraad zal zich vooral toespitsen op projecten in het onderwijs of op 
het raakvlak van onderwijs en andere maatschappelijke sectoren. 

De algemene raad van de Vlor bracht onderstaand advies uit op 21 mei 2002 met 
eenparigheid van stemmen. 13 leden stemden voor; 9 onthielden zich. 

2 Algemene uitgangspunten bij de keuze van projecten 

De raad onderschrijft het idee om projecten op te zetten op het vlak van EVC. Uit- 
gangspunten hiervoor zijn : 

- stap voor stap werken, uitgaande van bestaande waardevolle praktijken en stan- 
daarden; 

- starten met haalbare en concrete projecten; 

- maximaal benutten van de aanknopingspunten in de regelgeving. De onderwijs- 
regelgeving (secundair, hoger en volwassenenonderwijs) biedt al heel wat aan- 
knopingspunten. De raad bouwt hierop voort bij de selectie van mogelijke projec- 
ten; 

- betrokkenheid en overleg met het middenveld; 

- vertrekken van het perspectief van het individu; 

De raad opteert voor projecten waarin de verschillende facetten van EVC aan bod 
kunnen komen. In die zin zijn de projecten complementair: het ene project legt vooral 
de nadruk op de rol van EVC in begeleidingsprocessen; het andere richt zich vooral 
op de uitwerking van beoordelingsinstrumenten en assessment. De projecten zijn 
ook gekozen om een realistische inschatting te maken van de juridische en ethische 
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problemen die kunnen opduiken. In die zin is het ook wenselijk dat EVC-projecten in 
diverse onderwijssectoren van start gaan. Diverse onderwijssectoren zullen in het 
kader van EVC hun verantwoordelijkheid moeten opnemen. 

De Vlor is er zich van bewust dat de consequente invoering van EVC-praktijken ook 
een aantal veranderingen met zich meebrengt voor de organisatie van onderwijs. Bij 
de evaluatie van de projecten is het belangrijk om ook de onderwijskundige weerslag 
mee in kaart te brengen. Zo zullen curricula een sterkere competentiegerichte invul- 
ling moeten krijgen. Stages en vormen van duaal leren zullen een andere betekenis 
krijgen door een betere integratie van competenties verworven op de werkvloer in het 
leertraject. De Vlor zal dit thema verder uitdiepen in een globaal advies over EVC dat 
hij voorbereidt. 

De Vlor wijst erop dat EVC-technieken een mattheuseffect zouden kunnen genere- 
ren. De Vlor wil daarom elk project een emanciperend effect met zich brengt voor 
doelgroepen die kwetsbaar zijn op de arbeidsmarkt en in het maatschappelijk leven, 
bewaakt wordt. De werkgroep opteert ervoor om binnen concrete experimenten de 
kansen van doelgroepen mee te nemen. 

De Vlor is zich bewust van het feit dat de internationalisering van onderwijs het debat 
over EVC mee kleurt. Zo kondigt de Europese Unie tal van initiatieven aan die rele- 
vant zijn voor de erkenning van verworven competenties. Een Vlaams stelsel voor 
EVC zal ook rekening moeten houden met buitenlandse praktijken’. Zoniet, dreigen 
er oneigenlijke gebruiken te ontstaan. Ook dit aspect diept de raad meer uit in het 
uitgebreidere advies over EVC/EVK. 

3 Mogelijke projecten 

3.1 f’leertrajecten optimaliseren in het geheel van de opleidingen in de personen- 
zorg / gezondheidszorg * 

De werkgroep stelt vast dat ,diverse sectoren van het secundair onderwijs, het vol- 
wassenenonderwijs en het hoger onderwijs opleidingen op het vlak van personen- 
zorg/gezondheidszorg aanbieden. Ook andere opleidingsverstrekkers erkend door 
de overheid, bieden dergelijke opleidingen aan. Competenties verworven in het ene 
niveau worden in een ander niveau niet of niet voldoende gevaloriseerd. Nochtans 
hebben deze studierichtingen en opleidingen soms raakvlakken en overlappende cur- 
riculumsegmenten. Daarenboven verwerven sommige mensen ook heel wat compe- 
tenties die relevant zijn voor deze opleidingen en beroepen, in het privé-leven of bui- 
ten elk formeel leren. 

Deze overlappende curriculumsegmenten en impliciete competenties zouden aanlei- 
ding kunnen geven tot verkorte / flexibele leerwegen. Het experiment dat we voor- 
stellen heeft hierop betrekking. Dit project zal ook werken aan een meer efficiënte 

’ P. DE CONINCK, D. KIECKENS, Elders verworven competenties. Vergelijkende studie van systemen van erkenning in Groof- 

Briffannië, Frankrijk, Nederland, Duitsland en Finland, Leuven. Apeldoorn, 2002. 

’ H. PARYS, P. DE CONINCK, A. DE JONGHE, H. MEULEMANS, Op zoek naar een nieuw elan voor de zorgarbeid, EVC- 

toepassingen in de gezondheidszorg, in Belgisch tijdschrift voor sociale zekerheid, IS@ trimester 2002. Uit dit onder- 

zoek blijkt alvast dat projecten in deze sector zeker haalbaar zijn. 
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leertrajectbegeleiding door leerlingen/studenten/cursisten toe te leiden naar een op- 
leiding die het best past bij hun aspiraties en competenties. 

Uit een eerste inventarisatie blijkt dat opleidingen uit het TSO, BSO, DBSO, BuSO 
OV 3, HO en OSP bij dit experiment zullen betrokken zijn. Door verzorgende oplei- 
dingen van VIZO, VDAB en de social-profitsector (b.v. Familiehulp) te betrekken bij 
het project, zal de relevantie van het experiment nog groeien. 

De werkgroep ziet een aantal kansen in dit project : 

- In deze sector bestaat de mogelijkheid om een aantal kwetsbare groepen op de 
arbeidsmarkt kansen te bieden (laaggeschoolden, allochtonen, herintreedsters 
met ervaring in de zorgarbeid, . . .); 

- Door deze opleidingen uit te kiezen, zal er ook een beter inzicht groeien in de 
mogelijke knelpunten voor toepassing van EVC in gereglementeerde beroepen en 
in de samenhang met de federale wetgeving; 

- Het project kan een perspectief op levenslang leren bieden voor onderwijssecto- 
ren die hier nog weinig mogelijkheden voor hebben zoals het DBSO of het BuSO; 

- De ervaringen in het hoger onderwijs leren dat begeleiders die over competenties 
moeten oordelen, nood hebben aan adequate ondersteuning. Het project zal 
specifieke aandacht geven aan de “begeleiding van de begeleiders” en hun be- 
hoeften beter in kaart brengen. 

Er zijn voor dit project ook een aantal randvoorwaarden die gunstig zijn : 

- De sector heeft ervaring met EVC in het kader van de brugopleidingen voor gedi- 
plomeerde verpleegkundigen naar de opleiding verpleegkunde in het hoger on- 
derwijs; 

- er lopen diverse programma’s om de instroom in de opleidingen voor gegradu- 
eerde in de verpleegkunde te verhogen zoals het federale programma voor&kinesi- 
therapeuten en paramedici of het deeltijds werken en leren (DWL). In deze pro- 
gramma’s ligt de klemtoon op flexibele leertrajecten. De toepassing van EVC kan 
hierbij nog een meerwaarde vormen; 

- er zijn al heel wat elementen van de opleidingenstructuur (beroepsprofielen, op- 
leidingsprofielen,. .) uitgewerkt; 

- in de centra voor volwassenenonderwijs zullen een aantal projecten opstarten om 
tweedekansleerwegen in de verzorgende sector aan te bieden. Beide projecten 
zouden perfect op elkaar kunnen aansluiten. 

De Vlor vraagt wel om diverse initiatieven die in deze sector worden genomen op el- 
kaar af te stemmen. De federale initiatieven om de instroom te verhogen, moeten 
hier deel van uitmaken. 

De Vlor is zich bewust van het feit dat het project zeer breed is opgevat en heel veel 
verschillende sectoren omvat. Dit zal de realisatie van het project niet vereenvoudi- 
gen. Daarom kan het aangewezen zijn om stapsgewijs te werken en het project in 
een aanvangsfase te beperken tot specifieke zorgberoepen. 
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3.2 De ontwikkeling van methodieken en instrumenten voor leertrajectbegeleiding 
bij soepeler overgangen in het secundair onderwijs 

Het is wenselijk dat leerlingen in het secundair onderwijs die een verkeerde studie- 
keuze gemaakt hebben, kansen krijgen om dit recht te zetten. Daarom pleit de Vlor 
ervoor om zinvolle overgangen zoveel mogelijk open te houden met het oog op een 
verdere studieloopbaan (1 en 2de jaar van de tweede graad / tussen tweede en derde 
graad, vijfde en zesde jaar). Ditzelfde gebeurt tussen DBSO en BUS0 OV 3 en OV 
4. De regelgeving creëert hiervoor al heel wat mogelijkheden.. 

Anderzijds stellen onderwijsinstellingen vast dat dergelijke overgangen ook risicovol 
zijn. Jongeren moeten bij deze heroriëntering op een leertraject geplaatst worden dat 
haalbaar is en geen aanleiding geeft tot verdere mislukkingen. Screening van com- 
petenties die verworven zijn, kan hiervoor een hulpmiddel zijn. 

Daarom stelt de werkgroep voor om in het kader van de projecten EVC instrumenten, 
procedures en methodieken te ontwikkelen waarmee scholen voor secundair onder- 
wijs de leerlingen die gebruik willen maken van overgangen, beter kunnen beoorde- 
len op de relevante competenties die ze al verworven hebben en die relevant zijn 
voor de nieuwe studiekeuze. De inhoud van certificaten, deelcertificaten, modules, 
graden, leerjaren moet hiervoor transparanter worden. 

De raad ziet een meerwaarde in dit project : 

- EVC-procedures hebben veelal betrekking op de (h)erkenning van competenties 
verworven buiten onderwijs. Toch stellen we vast dat ook binnen onderwijs nog 
heel wat schotten bestaan. Dit project speelt in op de overgangen binnen het se- 
cundair onderwijs. 

- EVC-procedures kunnen kaderen in een ruimer geheel van leerlingenbege- 
leiding. 

3.3 Het verhogen van de instroom in de lerarenopleidingen 

Niet enkel in de gezondheidszorg en de personenzorg is er een tekoti aan gekwalifi- 
ceerd personeel; ook in het onderwijs dreigen er tekorten. De Vlor pleit ervoor om 
binnen het project aan lerarenopleidingen de kans te geven om kortere en meer flexi- 
bele leertrajecten aan te bieden. 

Bij afgestudeerden hoger onderwijs (logopedisten, maatschappelijk assistenten, ge- 
specialiseerde opvoeders-begeleiders, licentiaten) bestaat er interesse voor een ver- 
korte lerarenopleiding. Het stelsel van vrijstellingen, IAJ en studieduurverkorting biedt 
hier mogelijkheden. Het probleem is echter dat deze afgestudeerden uit het hoger 
onderwijs op basis van de eerder gevolgde studie doorgaans weinig vrijstellingen 
kunnen krijgen. EVC-procedures zouden een oplossing kunnen biede,n, zeker voor 
diegenen die al beroepservaring hebben in het onderwijs (b.v. logopedisten). Dit zou 
zeker kunnen voor de opleiding tot onderwijzer. 

In een EVC-project zouden procedures voor intake-assessment (geschiktheidsonder- 
zoek) kunnen worden ontwikkeld voor mogelijke kandidaten. Gedacht wordt aan as- 
sessmentprocedures onder de vorm van portfolio, interview, praktijkopdracht, reflec- 
tiegesprek, . . . De decretaal vastgelegde basiscompetenties voor leraren vormen 
hiervoor het referentiekader. 
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Enkele randvoorwaarden zijn gunstig voor dit project : 

- sinds enkele jaren lopen er brugprogramma’s om de instroom voor de opleiding 
onderwijzer te verhogen; 

- er bestaan standaarden onder de vorm van basiscompetenties en functiebeschrij- 
vingen voor leraren; 

- de regelgeving op het hoger onderwijs en deze op het volwassenenonderwijs la- 
ten voldoende ruimte voor verkorte leertrajecten en EVC. 

De meerwaarde van het project kan het volgende zijn : 

- de voortgezette opleidingen bieden verkorte leerwegen aan voor leraars kleuter- 
onderwijs en leraars secundair onderwijs, groep 1 om het diploma onderwijzer te 
behalen. De invoering van EVC-technieken zou hiervoor bijkomende stimulansen 
kunnen geven. 

- In de lerarenopleidingen aan de hogescholen en unviersiteiten liepen/lopen al 
experimenten met duaal leren. Ook de GPB speelt rechtstreeks in op de behoefte 
aan duale leerwegen voor leraren. In de discussies over de hervorming van de 
lerarenopleidingen worden heel wat argumenten aangebracht om bijkomende du- 
ale leerwegen te creëren. De introductie van EVC-technieken biedt ook kansen 
om het leren op de werkvloer beter te integreren in de reguliere leertrajecten van 
leraren. 

- Heel wat studenten in GPB-opleidingen zijn al actief in het onderwijs en verwer- 
ven daar (pedagogisch-didactische) competenties. EVC-praktijken zullen de sta- 
ges optimaliseren en opleidingen ertoe dwingen om de praktijkervaringen opti- 
maal te benutten in het leerproces. 

3.4 EVC en de toegang tot het lerarenambt 

Het decreet betreffende het onderwijs XIV maakt het mogelijk dat bepaalde mensen 
toegang krijgen tot het lerarenambt op basis van verworven competenties. 

De Vlor erkent de nood aan instroom van leerkrachten uit andere sectoren van het 
economisch en maatschappelijk leven, omwille van het manifest tekort aan leerkrach- 
ten en omwille van de nood aan competenties die deze mensen meebrengen. Maar 
aanvaarden dat deze mensen zonder meer dan ook les kunnen geven, is voor de 
Vlor een stap te ver. Hij blijft één of ander bewijs van pedagogische bekwaamheid, 
ofwel op basis van een pot-tfolio ofwel op basis van een bijkomende opleiding ook in 
volwassenenonderwijs, noodzakelijk vinden. Principieel kan de Vlor zich dus vinden 
in de nieuwe bepalingen, maar over de operationalisering van deze bepalingen vraagt 
hij nog een grondige discussie. 

Daarom zou de Vlor het nuttig vinden als er in het kader van de projecten EVC erva- 
ring wordt opgedaan met instrumenten om de pedagogisch-didactische en vakinhou- 
delijke competentie van die kandidaten te toetsen op basis van aanvaardbare asses- 
sementtechnieken. Om de gelijkberechtiging voor iedereen te verzekeren, is het aan- 
gewezen dat er referentiekaders en transparante instrumenten voorhanden zijn, om 
te oordelen over die competenties. 

De mogelijkheden die het decreet betreffende het onderwijs, XIV zal creëren, vormen 
een aanknopingspunt voor dit project. De uitdaging bestaat erin om meer rechtsze- 
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kerheid te creëren door de ontwikkeling van hanteerbare instrumenten, meer transpa- 
rante EVC-procedures en een duidelijk referentiekader. 

3.5 Doorstroming in het volwassenenonderwijs 

De centra voor basiseducatie stellen vast dat de afbakening van doelgroepen niet 
adequaat is. Zo blijkt onder meer uit het IALS-onderzoek dat een gedeelte van de 
schoolverlaters die het secundair onderwijs verlaten, toch niet beschikken over een 
aanvaardbaar niveau van taal- en rekenvaardigheden. Zij behoren dus inhoudelijk tot 
de doelgroep van de basiseducatie terwijl ze daar formeel geweigerd moeten worden. 
In die zin i kan de toegang tot de basiseducatie flexibeler worden. Een toegang op 
basis van niet verworven competenties verdient ernstige overweging. 

Bepaalde cursisten in het tweedekansondenviis beschikken ook over onvoldoende 
studeervaardigheden om adequaat te studeren. Mits het volgen van een heel beperkt 
leertraject in de basiseducatie kunnen ze snel ingeschakeld worden in het tweede- 
kansonderwijs. Beide sectoren kunnen samenwerken om de doorstroming te stimule- 
ren. 

Beide sectoren zijn ervan overtuigd dat voorschakelmodules en leertrajectbegeleiding 
het best aansluiten bij het profiel van de cursisten. Gemeenschappelijke en cohe- 
rente leertrajectbegeleiding tussen de basiseducatie en het tweedekansonderwijs 
moet daarom worden uitgetekend. 

De centra voor vohvassenenondenvib moeten eveneens hun ervaringen op het vlak 
van EVC verder kunnen uitwerken. De centra zullen prioritair moeten werken aan de 
afstemming van procedures, de verhoging van de expertise van het personeel en de 
implicaties voor de organisatie van het onderwijsaanbod. Ook een inschatting van fi- 
nanciële implicaties is belangrijk voor de verdere veralgemening van EVC. 

Het zou wenselijk zijn dat centra ervaring opdoen met pottfolio voor vrijstellingen. Ze 
zullen tegelijk beter inzien welke procedures een onderlinge afstemming vereisen. 

De meetwaarde van het project ligt in het feit dat verkorte en aangepaste leertrajec- 
ten in de sector van het volwassenenonderwijs mogelijk worden. EVC laat toe om 
steriele en niet-functionele afbakeningen van doelgroepen te overstijgen. 

Ook hier zijn de randvoorwaarden gunstig omdat er al een project op stapel staat om 
de samenwerking tussen basiseducatie en tweedekansonderwijs te verbeteren. De 
decreten verhinderen het werken met verworven competenties ook hier niet. 

3.6 De verhoging van het kwalificatieniveau van migranten die een gedeelte van 
hun opleiding in het buitenland volgden 

Het is momenteel moeilijk om een adequaat leertraject aan te bieden aan jongeren en 
volwassenen die een gedeelte van hun opleiding in het buitenland volgden. De pro- 
cedure voor de erkenning van de gelijkwaardigheid van buitenlandse diploma’s is erg 
omslachtig en inefficiënt, zowel voor jongeren als voor volwassenen. Nieuwkomers 
maar ook anderen, ondervinden hinder van deze bureaucratische procedure. 

Adequate procedures die een erkenning inhouden van reëel verworven competenties, 
ook als dat niet meer materieel te bewijzen valt, zouden dit probleem kunnen oplos- 
sen. De procedures zullen zich niet beperken tot competenties verworven in formele 
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opleidingen in het buitenland maar ook andere competenties die buiten formele 
leeromgevingen zijn verworven. 

Belangrijk hierbij is de procedure open te stellen voor zowel hoog- als laaggeschool- 
den. 

Ook voor dit project zijn de randvoorwaarden gunstig omdat het nieuwe voorontwerp 
van inburgeringsdecreet expliciet de doelstelling formuleert om nieuwkomers te oriën- 
teren in hun levensloopbaan waarbij ze “hun diploma’s, ervaringen en competenties 
kunnen vertalen naar onze samenleving”. De raad acht het noodzakelijk deze bena- 
dering uit te breiden naar iedereen die een gedeelte van zijn opleiding in het buiten- 
land heeft gevolgd. 

t 

A - 
MW -y 

L. Van Beneden 
voorzitter 
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VVKSO : Vierdegraadsopleiding verpleegkunde
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VVKSO 
Guimardstraat 1 
1040 Brussel 

2002-06-18 

Vierdegraadsopleiding verpleegkunde 
Hoorzitting Commissie Onderwijs, Vorming en Wetenschapsbeleid Vlaams Parlement 

Donderdag 20 juni 2002 

Standpunt 

We zijn er voorstander van het diploma SO in de qde graad uit te reiken na het eerste leerjaar. Men 
kan immers argumenteren dat er een zekere ongelijke behandeling is ten aanzien van andere BSO- 
leerlingen (nl. leerlingen die een derde leerjaar van de 3de graad BSO volgen).’ 

Nuancering 

Toch moeten we het bovenstaande standpunt - mogelijke uitreiking van het diploma SO na het eerste 
leerjaar van de qde graad - nuanceren. Onderwijsbeleid moet immers inhoudelijk, vanuit kwaliteits- 
overwegingen geduid worden. 

Wat houdt het diploma SO in? Waar staat het voor? Het staat voor het bewijs van de succesvolle 
afronding van het secundair onderwijs: de doelstellingen van het secundair onderwijs zijn behaald en 
dat wordt beloond met een diploma SO. Het SO heeft namelijk doelen op zich, het heeft een eigen 
waarde op het gebied van algemene, sociale en persoonlijkheidsvorming. Dat is de reden waarom 
specialisatiejaren (waarna ook het diploma SO wordt uitgereikt) tot een derde (= 12 lestijdenlweek) 
moeten worden gevuld met vakken die algemene vorming op het oog hebben. Dat was de reden 
waarom men in 1995 opteerde om het diploma SO aan het einde van de graad uit te reiken, ook in de 
verpleegkunde-opleidingen van de qde graad BSO. Men ging er immers van uit dat de studenten 
ondanks het feit dat zij geen 12 uur algemene vorming meer hadden, toch wel de maturiteit en de 
volwassenheid hadden bereikt om met recht een diploma SO ter verwerven. We wijzen er dus op dat 
die 12 lestijden algemene vorming er in het eerste leerjaar van de qde graad niet zijn. 

Anderzijds kan het diploma SO in BSO niet gereduceerd worden tot een bekrachtiging van algemene 
vorming. De finaliteit van BSO is ook een beroepsgerichte vorming en het diploma omvat de totaliteit, 
d.w.z. algemene en beroepsgerichte vorming. 

U betrapt ons dus op een lichte tegenspraak: diploma SO als afronding van secundair onderwijs met 
een (noodzakelijk) pakket algemene vorming versus uitreiking in het eerste leerjaar van de qde graad 
verpleegkunde, waarin die algemene vorming niet (ten volle) is opgenomen. Toch menen we gezien 
de tijdgeest, gezien het recht van gelijke behandeling, gezien evoluties rond het diploma SO die stap 
te kunnen zetten. Het lijkt ons geen onoverkomelijk probleem’. 

’ We wijzen erop dat er ook over gepraat wordt om het diploma in het BSO - zoals in de andere onderwijsvormen 
- uit te reiken na het tweede leerjaar van de 3de graad. In de Vlor raken de gesprekspartners daar momenteel niet 
uit omdat een aantal andere zaken bewegen, die belangrijk zijn in dit verband: Elders Verworven Competenties, 
experiment modulair, structuurdecreet HO, enz. Nu al hierover beslissen zou meer op een gok dan op 
onderbouwde beslissingen gebaseerd zijn. Vandaar dat de partners van de Raad SO van de Mor, d.i. 
onderwijsverstrekkers, vakbonden, ouders, CLB’s. dat nog even voor zich uit schuiven. O.i. terecht. We hopen 
dat ook de overheid nog even haar tijd neemt. In elk geval moeten inhoudelijke of rechtvaardigheidsoverwegingen 
meespelen en niet louter het oogmerk van de verbetering van overheidsstatistieken over niet-gekwalificeerde 
uitstroom in vergelijking met de buurlanden. 

* In het vroegere ASBO (Aanvullend Secundair Beroepsonderwijs) werd het “gehomologeerd getuigschrift van 
hoger secundair onderwijs” ook al uitgereikt na het eerste leerjaar! Ook toen was er geen eis van 12 uur 
algemene, sociale en persoonlijkheidsvorming. De hierboven uitgewerkte redenering is dus alleen maar waar- 
heidsgetrouw binnen de context van het SO, waarbinnen het ASBO in 1995 als gevolg van het wijzigingsdecreet 
(bij het hogeschooldecreet) geïntegreerd werd als qde graad BSO. 
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Correcte motivering? 
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Een en ander betekent meteen wel dat het diploma SO vanuit het BSO voor ons minder als 
toegangsticket naar het hogeschoolonderwijs moet worden gezien. Dat is niet het eerste doel. 

De motiveringv,van dit decreet delen we dus niet. Leerlingen in 7de jaren leren niet af, zoals in de 
begeleidende tekst wordt gesteld, niet als het leerplan deugt. Wij zien het BSO niet als de container 
onderaan de stortkoker van het secundair onderwijs. BSO heeft waarde op zich en dat is geen nai’eve, 
behoudsgezinde of gratuite mening. Bovendien lijkt dit decreet vooral als doel te hebben studenten na 
het eerste leerjaar van de qde graad BSO aan te zetten om de stap naar het eerste leerjaar van het 
hogeschoolonderwijs te zetten. Dat is nogal neerbuigend ten aanzien van de vierdegraadsopleiding 
zelf. Zo laat men het uitschijnen alsof die opleiding binnen BSO geen intrinsieke waarde heeft. Mag ik 
daar hevig tegen protesteren en de commissarissen herinneren aan de zéér lovende opleidings- 
doorlichting van een IO-tal scholen van drie jaar geleden. 

U weet - o.m. uit vele persartikels van jaren geleden, toen de opleiding onder druk stond - dat de 
vierdegraadsopleiding veel praktischer is. Praktischer betekent niet dat ze minderwaardig is. Binnen 
de qd” graad BSO is in een omkadering van 3,8 voorzien, wat de scholen toelaat een zeer degelijke 
stagebegeleiding uit te bouwen. Velen benijden de vierdegraadsscholen omwille van die omkadering. 

Wat we bedoelen is dat wij echte verpleegkundigen opleiden; dat beweren we sinds 1995, en dat 
doen we met steeds meer nadruk, ook nu quasi alle scholen in het experiment modulair onderwijs 
zitten. Vierdegraadsverpleegkundigen zijn wel anders opgeleid. Ze zijn via een andere weg naar 
hetzelfde doel geloodst of gegaan. De grondslag ligt o.m. in Europese richtlijnen of aanbevelingen 
daartoe. 

Bruggen 

Vandaag laat een decreet van de federale Minister van Volksgezondheid bruggen toe van het diploma 
van verpleegkunde (de vierdegraadsopleiding) naar de hogeschoolopleiding: 

- wie 10 jaar als gediplomeerd/gebrevetteerd verpleegkundige werkt, kan (tot) 120 studiepunten 
reductie krijgen; 

- wie vijf jaar als gediplomeerde verpleegkundige werkt, krijgt (tot) 60 studiepunten vrijstelling. 

Ook dat lijkt een vrij strenge regeling, waarbij de waardering voor het beroepsonderwijs - laat me een 
eufemisme gebruiken - aan de lage kant is. Bruggen van en na de vierdegraadsopleiding naar de 
hogeschool moeten bv. op basis van competentie-onderzoek soepeler zijn. 

Zorgkundige 

Ik maak van de gelegenheid misbruik om iets te zeggen over de zorgkundige. Deze nieuwe 
beroepstitel wordt ingevoerd in het KB nr. 78 (art. 43) betreffende de beroepsuitoefening in de 
geneeskundige sector. Het gaat om een gekwalificeerd personeelslid dat de verpleegkundige bijstaat. 
Er moeten nog belangrijke uitvoeringsbesluiten worden gemaakt: 

- een dat bepaalt welke verpleegtechnische handelingen kunnen worden 
toevertrouwd/overgedragen aan de zorgkundige; 

- een dat bepaalt welke diploma’s aan de zorgkundige worden gekoppeld. 
2 

Voor ons is het duidelijk dat er een groot verschil moet zijn tussen verpleegkundigen en zorgkundigen 
omdat een sterk verschillende beroepsuitoefening beoogd wordt tussen beide. Wij plaatsen de 
zorgkundigen op het niveau van de afgestudeerden van een specialisatiejaar Thuis- en bejaardenzorg 
(derde leerjaar van de 3de graad BSO) en daarmee gelijk te stellen studierichtingen/opleidingen in 
lineair of modulair, leerplicht- of volwassenenonderwijs. 
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BIJLAGE 4

KTA-Vesaliusinstituut Oostende, School voor gezondheidszorg
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Minislerie Slaarme GenlemSChap/ On&m>i/s 

KTA - KESALIUSINSTITUUT OOSTENDE 
Scl~ool voor- g~ondlrdldsnrldu~~.q 

2002-06-16 

Geachte Directeur 

Ik heb de nota omtrent de hoorzitting van 20/06/02 met betrekking tot het voorstel van decreet 
van mevrouw Van Cleuvenbergen met de nodige aandacht gelezen. 
Hier volgt mijn (voorzichtig) standpunt met betrekking tot deze materie: 

Het toekennen van een diploma HSO na het beëindigen van het eerste jaar verpleegkunde 
BSO vind ik op zichzelf een belangrijke meerwaarde voor de desbetreffende studenten. in het 
stuk nr. 1056 verwijst men echter naar hiaten betreffende de algemene vorming van deze 
studenten. Mijns inziens krijgen de studenten wel een belangrijke algemene vorming en moet 
deze niet onderdoen voor een zevende jaar. Ik verwiJs hiervoor o.a. naar de lessen sociologie. 
psychologie, deontologie, multicultureel en contextueel werken, preventie enz. In deze lessen 
wordt de student geconfronteerd met belangrijke actuele thema’s. Hij moet hierover 
reflecteren en zich een mening vormen zonder vooroordelen. Hij leert omgaan met. 
statistieken en leert verbanden leggen tussen oorzaken en gevolgen. In de lessen 
verpleegkunde leert hij methodisch denken en handelen, wat belangrijk is voor het oplossen 
van problemen, Bij medisch rekenen wordt hij geconfronteerd met wiskundige vraagstukken. 
Alle lessen zijn gericht op het beheersen van ‘sleutelvaardigheden’ zoals kritisch denken, 
tlexibel zijn, leergierigheid, beslissingsvemlogen, assertief zijn, getuigen van commercieel 
inzicht enz., Het bereiken van deze sleutelvaardigheden beïnvloedt in belangrijke mate de 
persoonlijkheidsontwikkeling van de student en levert (onrechtstreeks) een bijdrage aan de 
algemene vorming. Deze sleutelvaardigheden zijn immers voornamelijk bedoeld voor een 
betere integratie van de algemene vorming en de beroepsgerichte vorming. 

Ik zou inderdaad pleiten voor het toekennen van het diploma HSO, maar wel eerder om de 
studenten, die zouden afhaken na het beëindigen van een eerste jaar, de kans te bieden deel te 
nemen aan wervingsexamens in openbare besturen. 

Wat betreft het voorstel in verband met het uitreiken van een HSO-diploma om de studenten 
een kans te bieden in te stappen in het hoger onderwijs, heb ik wel mijn bedenkingen. Mijn . 
(onderwijs)emaring leert dat studenten uit het beroepsonderwijs meestal niet over de nodige 
competenties beschikken om deze studies aan te kunnen (tenzij men het niveau van het hoger 
onderwijs sterk verlaagt, wat hopelijk niet de bedoeling is). Het ontbreekt hen meestal aan de 
noodzakelijke basisvorming en dat kun je niet zomaar inhalen. De oorzaak van het 
terechtkomen in het beroepsonderwijs doet hier voor de meesten niets terzake. 
Men heeft het steeds maar over het ‘watervalsysteem’ en de schoolmoeheid die hierdoor 
veroorzaakt wordt, Ik vraag me echter af of men hen, door hen aan te sporen hogere studies 
aan te vatten, niet opnieuw zal confronteren met dit watervalsysteem en hen opnieuw zal 
ontmoedigen, 
Ik heb geen idee ,wat de slaagkansen zijn van gediplomeerde of gebrevetteerde 
verpleegkundigen, die na 5 of 10 jaar ervaring in het werkveld, hun kans wagen in het hoger 
onderwijs. Ik kan me wel voorstellen dat deze redelijk hoog zijn omdat het net hun ervaring 
is, die hiertoe bijdraagt. Nogmaals mijn ervaring met studenten uit het beroepsonderwijs leert 
me dat zij nu eenmaal meer tijd nodig hebben om iets te leren. 
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Men haalt in dezelfde nota ook aan dat er ‘meer en hoger gekwalificeerde verpleegkundigen’ 
nodig zijn, Het lijkt alsof afgestudeerde A;7-verpleegkundigen geen belangrijke bijdrage 
leveren aan het verpleegkundig beroep, Werkgevers denken hier meestal wel anders over 

Over het toekennen van het HSO-diploma na het tweede jaar van de derde graad BSO durfik 
mij niet uit te spreken. Tk laat dit liever over aan deshundigen ter zake. Objectief gezien zou 
het echter wel een meerwaarde betekenen voor het beroepsonderwijs. 

Chris Bakelandt 
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BIJLAGE 5

Provinciaal Instituut voor Verpleegkunde Hasselt
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Provinciaal Instituut voor Verpleegkunde Hasselt 
Kunstlaan 1  - 3500 Hasselt

Hasselt, 2002-06-19 

Betreft : hoorzitting over vierdegraadsopleiding verpleegkunde 

Dames en heren, 

Sedert het hogeschooldecreet van 1995 werd de ASBO opleiding voor verpleegkunde 

omgevormd tot 4
de

 graad van het secundair beroepsonderwijs. Deze wijziging had zowel 

positieve als negatieve gevolgen.

Een positief gevolg was zeker het coëfficiënt uren leerkracht waardoor wij onze studenten een 

degelijke begeleiding kunnen geven. De opleiding heeft een plaats gekregen in het 

onderwijspatroon en de 4
de

 graad werd duidelijk een volwaardige opleiding voor 

verpleegkunde met een eigen traject, eigen klemtonen en aanpak en niet langer meer een 

afkooksel ( excuseer mij de oneerbiedige uitspraak) van het graduaat. Iedere school heeft zich 

ingezet om een duidelijk leerplan uit te schrijven voor de nieuwe opleiding met een duidelijk 

opleidingsprofiel.

Negatief: tegelijk met de aanpassing van de benaming 4
de

 graad werd de aflevering van het 

diploma secundair onderwijs met 2 jaar uitgesteld dus niet meer na het eerste jaar 

verpleegkunde maar na het 3
de

 jaar. Zijn de 4
de

 graadstudenten andere studenten dan de 

vroegere ASBO studenten? 

Een opmerking die veel gemaakt wordt is dat er te weinig algemeenvormend onderwijs 

gegeven wordt. Dit was misschien het geval in het ASBO maar in de vernieuwde opleiding 

werd een nieuw vak toegevoegd “Project Algemene Vakken”. Hierin besteedt men aandacht 

aan maatschappelijke vorming, rekenkundige bewerkingen met als toepassingsgebied 

gezondheidszorg, taal, het aanleren van het maken van samenvattingen, het ontwikkelen van 

projecten in groep en individueel, ICT toepassingen, uitgebreid bestuderen van ethische 

problemen via raadpleging van literatuur enz… Als we de programma’s en invulling van het 

7
de

 jaar bekijken denk ik en ben ik ervan overtuigd dat studenten na het eerste jaar van de 4
de

graad beter voorbereid zijn op het hoger onderwijs.

Ook in het modulair onderwijs heeft men aandacht voor het algemeen vormend aspect 

Thema’s als deskundigheidsbevordering waar projectwerk en sociale vaardigheden een 

belangrijk onderdeel vormen en kwaliteitszorg zijn zeker algemeen vormend . Het gebruik 

van verschillende leerstijlen en didactische middelen stimuleren de studenten in het groeien 

naar zelfstandigheid. Wij zijn van mening dat ook hier het verwerven van een diploma 

secundair onderwijs na het behalen van de modules initiatie verpleegkunde en 

verpleegkundige basiszorg een must is. 

Veel van onze studenten zijn in het BSO beland vanuit een sociale minder gunstige toestand, 

gemis aan  stimulans verminderde de motivatie om te studeren. Werken tijdens de studies is 

een veel voorkomend fenomeen. Na enkele jaren activiteit in het arbeidsveld worden gelukkig 

enkelen zich wel bewust van hun mogelijkheden maar zijn ze vaak beperkt door hun 

vooropleiding.

Wij zijn ervan overtuigd dat meer studenten de graduaatsopleiding zouden aanvatten indien 

zij niet verplicht werden er 6 jaar voor te moeten studeren met nog een onderbreking van 5 

jaar om praktijkervaring op te doen. 

Wij stellen ook vast dat veel oudere verzorgenden in de mening zijn dat ze vroeger een 

volledige beroepsopleiding gedaan hebben, het toenmalige 5
de

 jaar en niet meer nodig hebben. 
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Zij hebben toen niet begrepen dat dit niet een diploma secundair onderwijs was. 

Verschillenden onder hen zijn op dit ogenblik bekwaam om hogere studies aan te vatten en 

zijn bereid veel te investeren om hun droom te bereiken. Is het dan verantwoord nog een 

volledige opleiding van 3 jaar te doen om nadien hogeschoolonderwijs aan te vatten? 

Studenten die een 4
de

 graad aanvatten na het 2
de

 jaar 3
de

 graad BSO ondervinden regelmatig 

tijdens de oriëntatiemodules (na de 2 eerste modules) dat verpleegkunde niet de juiste keuze 

was maar dat, door contact met de gehandicaptenzorg, opvoeder of kleuterleidster beter zou 

zijn geweest. Het gebrek aan diploma secundair onderwijs maakt het voor hen onmogelijk 

deze omschakeling te doen. Nochtans slaagden zij in de 2 eerste modules maar moeten zij tot 

op heden terug naar het 7
de

 jaar om een diploma sec. ond. te behalen. Deze studenten vervelen 

zich in het 7
de

 jaar en belanden …nergens. 

Een diploma werkt stimulerend, dit merken we bij de uitreiking van de deelcertificaten in het 

modulair onderwijs. 

Om een specialisatie te doen binnen het verpleegkundig onderwijs is het noodzakelijk een 

hogeschoolopleiding te doen, denken we aan pediatrische verpleegkunde en vroedkunde. Na 3 

jaar 4
de

 graad terug beginnen aan een 3 jarige opleiding, is dit zinvol? 

Allochtone studenten die elders een diploma behaalden hebben het nog zeer moeilijk om 

binnen ons onderwijssysteem te kunnen worden opgenomen. Ook voor hen is het bekomen 

van een diploma secundair onderwijs na de module verpleegkundige basiszorg zeer 

belangrijk.

Indien het BSO enkel ingericht is als beroepsgerichte afdeling en niet als 

doorstromingsrichting vragen wij ons af of men voldoende nagegaan is of het 7
de

 jaar meer 

doorstromingsmogelijkheden (slaagkansen in het hoger onderwijs) biedt dan het 1
ste

 jaar ( 2 

eerste modules) van de 4
de

 graad. 

Wij hopen dat het decreet zo vlug mogelijk aangepast zal worden zodat ook de huidige 

studenten nog kunnen genieten van een overgangsmaatregel. 
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BIJLAGE 6

1ste jaar 4de graad verpleegkunde = secundair onderwijs ?!
Inleiding door de heer Jan Hertogen, SELV. Studie-eenheid LBC-NVK in Vesofo
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